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BULETINUL SOCIETAŢll POLITECNICE 

t CONSTANTIN P. OLĂNESCU 

«Să fie oare adevărată acea ine.rorabUâ lege a cehi
librului, ca.re voieşte ca orice IJ1tcurie, orice fericire, 
să fie ecllilibrată .de o dure1·e, de o nenorocire. precum 
şi pe toată sup1·afa(a pământului, la fiece minut, o 
naştere echilibrează o moarte ~I>. 

In seara zilei de 12 ~lai, Societatea Politecnică chema 
în saloanele sale. feeric iluminato, pe membrii si'i.i îm
preună cu familiile lor, pentru ca toţi să se bucure 
pentru faptul că s'a realizat un ideal al ei: s'a Yăzut 
îndeplinit un vis irealizabil, anume Localul ei propriu. 
S'a cântat în acea seară, s'a jucat; bucuria a fost mare 
până după miezul nopţii! Nu au tre<>ut însă nici 24 ore 
dela stingerea acelei serbări, C<înd cel cc scrisese toate 
cuvintele subliniate de mai sus, - 1w patul lui de su
ferinţă, - şi pe care le-a trimes să fie citite în ziua de 
11 Martie la inaugurarea Palatului Societăţii Politec
nice, se ~tingea din viaţă, la orele 1 în ziua de 14 l\Iai, 
punând Societatea într'un doliu adânc, şi îmbrăcându-i 
palatul într'un zăbranic negru pe toată lungimea 
lui! Constantin P. Olănescu, unul din întemeietorii 
Societăţii Politecnice, unul din cei care a muncit şi a 
luptat continuu pentru a-i asigura existenţa, propă
şirea şi prestigiul, acela care a fost Preşedinte activ 
şi de 43 de ani Preşedinte de onoare al ei, acela care 
a prezidat Comitetul ei pentru construcţiunea loca
lului propriu, a dispărut dintre cei vii, la mai puţin 
de o zi dela serbarea Societăţii! Legii echilibrului, 
enunţată de dânsul şi reprodusă în capul acestor 
rânduri, i-a dat chiar el o demonstraţiune din cele mai 
dureroase pentru noi! 

Constantin P. Olănescu a iubit ingineria, a aplicat-o 
ca inginer de lucrări publice, ca administrator şi 
controlor de Stat, a propovăduit-o ca profesor la Şcoala 
veche de Poduri şi Şosele; a organizat-o ca Ministru 
de Lucrări publice; a apărat-o ca om politic; a aju
tat-o ca financiar. Dragostea lui pentru inginerii români 

https://biblioteca-digitala.ro



440 

era neţărmurită; nu era chestiune. niAare şi __ grea pentru 
ingineri, Ja care dânsul să nu vie m mi1locul lor ca 
să-i sfătuiască, să-i încurajeze în lupta lor; el a pre
zentat pe inginerii români, la inaugurarea podului 
peste Dunăre la Cernavoda, Regelui Carol I, ca «MP-ş
terii care au îngenuchiat Dunărea». In «Istoricul So
cietăţii Politecnice» distribuit cu ocaziunea inaugu
rării localului, numele lui C. P. Olănescu este cel mai 
des repetat, după al lui Anghel Saligny. 

Constantin P. Olănescu s'a născut la Bucureşti în 
.August 1844, dintr'o veche familie de boeri români 
care a dat ţării mulţi oameni de seamă. Studiile liceale 
şi profesionale de inginer le-a făcut la Paris, luând 
acolo diploma de bacalaureat şi terminând cu succes 
Şcoala centrală de Arte şi :Manufacturi, de unde a 
luat diploma de inginer în anul 1870. Venind în ţară 
a refuzat să intre în serviciul Statului, preferând să 
lucreze ingineria de căi ferate la Compania Strussberg, 
pe linia ferată Bucure~ti-Craiova, unde a câştigat o 
mare experienţă în construcţiuni de linii ferate. La 
14 Iunie 18t5 intră în serviciul Statului ca şef de cir
comscripţiune de poduri şi şosele la Craiova, unde nu 
a stat decât scurt timp, de oarece Ja 4 Septemvrie al 
aceluiaşi an este numit şefu] Diviziei a doua din Mi
nisterul Agriculturii, Comerţului şi al Lucrărilor pu
blice. După o funcţiune de un an şi ceva în acest post, 
este numit Director al acelui minister pe ziua de 9 Oc
tomvrie 1876, funcţiune analoagă cu Secretariatul ge
neral ele azi. Din acest post a demisionat la 18 Aprilie 
1877. trecând la căile ferate, ca sub-director. Nu a 
trecut însă nici o lună, şi guvernul având nevoie de 
un om de toată încrederea la acea administraţiune 
pentru perioada răsboiului din Balcani al Ruşilor cu 
Turcii, numeşte pe Constantin P. Olănescu Inspector 
al controlului şi Comisar general al căilor ferate în 
exploatare. Pe aceiaşi zi a fost înaintat şi inginer or
dinar clasa I. La prima sa numire la Stat fusese admis 
ca inginer ordinar clasa III şi înaintat în aceiaşi zi 
la gradul de inginer ordinar clasa II. La 29 Aprilie 
1878 este înai1~taţ inginer şef clasa II. La 30 Aprilie 
1880 este nmrnt mspector general la căile ferate iar 
la 7 ale luni u~·nultoare este înaintat inginer şef 

1

cl. I. 
La 24 Octomvne 1883 demisionează din serviciile Sta
t~l~i, la ~a~e nu a i_nai revenit, intrând în viaţa poli
tica. II gas1m numai ca membru în Consiliul de admi-
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nistraţie al căilor - ferate, dela 4 Decemvrie 1899 până 
la 14 Iulie 1900. 

Pe când era la căile ferate, a fost însărcinat cu stu
diul şi construcţia variantei Şerbeşti-Hanul Conachi, 
care se inunda de două ori pe an şi producea pagube 
mari com".lrtului. Proiectul deplasării acestei linii era 
făcut încă din 18i6. Olănescu începe studiile la 5 Iunie 
1881 iar după două luni începe executarea lucrărilor 
pe o lungime de 30 km. La 1 Septembrie anul următor 
varianta a fost dată în circulaţiune. Cu aceastt'i oca
ziune Olănescu a introdus unele inovaţiuni, dintre 
care mai însemnate sunt: suprimarea pasagelor do 
nivel şi trecerea drumurilor peste sau sub linia ferată; 
suprimarea cantoanelor pe linie şi facerea <ie cazărmi 
în staţiuni; toată linia o pune în umplutură; pune 
traverse metalice în loc de traverse de lemn; pentr-u 
telegraf pune stâlpi metalici pe soelu do zidărie. Lu
crările executate de dânsul au fost publicate într'un 
memoriu litografiat, foarte complect, apărut in 1883 
sub titlu: -.Dare de semnă asupra constructiunei va
riantei Serbeşti-Hanul Conacll1'.». 

In această primă perioadă a vieţii sale C. P. Olă
nescu a dat concursul său şi învăţământului tecnic 
superior, la noi în ţară. In anul 1875 )linistrul Teodor 
Rosetti convoacă consiliul de instrucţiune al Şcoalei 
de Poduri şi Şosele spre a fixa programele cursurilor 
pe anul şcolar 1875-1876 şi numeşte. printre profe
sori, şi pe C. Olănescu, pe care îl găsim apoi în corpul 
profesoral şi în anii 1877, începutul anului 1878, sfâr
şitul anului 1879 şi în anul 1880. El a predat mai multe 
cursuri ca: mecanica elementară, cinematica, mecanica 
aplicată, rezistenţa materialelor, maşini. hidraulică. 
Şcoala era atunci în perioada de plămădire şi trans
formări şi nu ajunsese la echilibrul, pe care i l-a dat 
mai târziu Gheorghe Duca. Dragostea lui pentru des
voltarea culturii tecnice naţionale şi-a arătat·o în mai 
multe ocaziuni, în special în şedinţa Camerii de la 
18 Martie 1893, când fiind Ministru de Lucrări Publice 
şi cerându-i-se dă prevadă în buget sume mai mari 
pentru burse de studiul inginerii în străinătate, răs
punde: 

cD-lor, sunt deja doi ani de când v'am declarat 
că voiu reduce această cifră până la a o desfiinfa 
complect, şi am arătat atunci care sunt motivele care 
mă împing spre a face a~easta. V'am arătat că atunci 
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când Statul român cheltueşte 400.000 lei anual ca 
să-şi facă o şcoală naţională de. Podur_i .ş~. Şose~e, cg, 
atunci cănd această şcoală, graţie sacrificiilo~ şi ba
ne.şti ale Statului şi intelectuale ale corpului profe
soral a ajuns să fie ridicată la rangul celor dintaiu 
şcoale din străinătate, cred că trebuie să încetăm de 
a mai trimite elevi în străinătate. A mai întreţine 
bursieri în străinătate nu ar fi oare în mod indirect 
să arătăm noi tinerilor care voesc să îmbrăţişeze ca
riera de inginer, că şcoalele din străinătate sunt~ su
perioare şcoalei noastre? Eu vă declar, J?-lor, ~a. de 
când mă aflu în capul Departamentului Lucrm·ilor 
Publice am avut ocaziunea să constat un număr de 
ingineri eşiţi din Şcoala naţională de Poduri şi Şo
sele cu mult superiori acelora veniţi din străinătate. 

* * * 
Am spus că din anul 1883 înainte C. P. Olănescu a 

părăsit ocupaţiunile de ordin tecnic şi că a intrat în 
viaţa politică. In această direcţiune a funcţionat ca 
prefect de judeţ, a făcut parte din mai multe legisla
turi în Adunarea Deputaţilor şi Ja Senat, a fost Mi
nistru de Lucrări Publice şi de Interne, şi a prezidat 
în mai multe sesiuni Adunarea Deputaţilor. Oa om 
politic a urmat pe marele om de Stat Lascar Catargiu, 
căruia îi câştigase toată încrederea. Calificarea politică 
şi-a spus-o C. P. Olânescu singur în ŞRdinţa Camerei dela 
19 ~oembrie 1891; Sunt conservator sincer constitu
ţional, iar nu convenţional». In Yechiul partid conser
Yator el se bucura dP mult prestigiu şi era considerat 
printre oamenii cei mai de frunte ai acelui partid. După 
moartea lui G. G. Cantacuzino, i s'a propus şefia partidu
lui conserYator, dar a refuzat-o; recomandând ·pe J. La
hovary, iar în urma morţii acestuia i s'a oferit din nou 
şefia partidului, şi a refuzat-o din nou, recomandând 
pe N. Filipescu, căci el ţinea să încredinţeze con·· 
ducerea p~rtidului unui om mai tânăr, spre a se evita 
frământările la care dădeau loc schimbările de con
ducători ai partidelor. Era un om întreg şi integru. 
El lupta cu adversarii, nu prin elocinţă, ci prin argu
mentare strânsă, isYorâtă din cultura lui solidă din o 
e~perienţă Îf1:dolm;igată ca inginer şi administr~tor, şi 
dm. marea Im donnţă de a ve~ea ţara propăşind cât 
n_rn1 repede Ape ţorenul economic. Pentru dânsul poli
tica era o parghie cu care să. poată ridica viaţa tecnică 
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şi economică a ţării iar nu o scară pe care să-şi caute 
situaţiuni şi glorii. A dus o viaţă demnă, nesbuciu
mată de patimi, şi s'a .bucurat tot timpul de o mare 
autoritate morală. Nu este locul aci să desvoltăm ac
tivitatea şi opera sa politică; vom arăta numai câteva 
fapte caracteristice. 

La 9 Februarie 1889 Camera votează propunerea 
de dare în judecată a fostului guvern liberal de sub 
conducerea marelui Ion Brătianu. In Comisiunt~a de 
informaţiuni a fost ales şi C. P. Olăneseu. După cer
cetări îndelungate de peste un an, majoritaten Comi
siunii conchide la darea în judecată, iar C. Olâ.nescu 
împreună cu I. Iancovescu nu se unesc cu acC'astă 
părere, «Comisiunea neputând lucra judecătoreşte». 
El s'a mărginit a cerceta faptele şi a lăsa celor în 
drept să se pronunţe dacă sunt sau nu probe de 
culpabilitate. 

In 18:}0 guvernul fiind atacat ca neconstituţional, 
C. Olănescu, împreună ~u L. Catargiu şi alţii propune 
următoarea declaraţiune, care se respinge însă: 

«Credincioşi instituţiunilor ţării, vom discuta cu 
seninâtate şi bunăvoinţă toate proectele de legi ce ar 
fi menitp, a da satisfacere adevăratelor interese ale 
patriei. Cu adânc 1·egret, însă, Si;e, suntem siliţi a 
vă mă1·turisi că nimic folositor şi trainic nu se va 
face în România cât timp guvernele Majestăţii Voastre 
nu vor lucra pe faţă în numele unui partid cunoscut 
şi după un program unifonn, pe deplin împărtăşit 
cetăţenilor. Cu fracţiuni deslipite din partidele consti
tuite, fracţiuni cu deosebite tendinţe de guvernământ, 
cu idei sociale şi economice diametral opuse, cum 
este formaţiunea actuală a JJfinisterului Majestăţii 
Voastre, nu numai nu se va putea face o bună şi 
înţeleaptă administraţiune, dar pacea şi ehiar or
dinea publică vor fi cu înlesnire compromise». 

La o întrerupere care i s'a făcut în şedinţa Camerii 
dela 20 Martie 1892 răspunde: 

«Persoanei care v' a suflat cuvintele «la calendele 
grece» îi răspund că Ministerul de astăzi nu are obiceiul 
de a zice şi a nu face !-că în alte timpuri se făceau 
asemenea făgădueli care nu se realizau uneori nicio-. 
dată; noi când zicem un lucru, îl şi facem». {Aplauze). 

In şedinţa Camerii dela 3 Martie 1892 răspunzând 
colonelului Rosnovanu spune: 

https://biblioteca-digitala.ro



444 

«Domnilor, îmi pare rău că aud pe D-l Colonel 
Rosnovanu, vorbind, aproposito de o chestiune de drum 
de fer, de tara de dincolo şi de dincoace de Milcov; 
noi nu facem nici o deosebire între dincolo şi dincoace 
de Milcov; avem o singură retea de drum de fer în 
tara românească şi o · exploatăm pentru interesul 
tuturor». 

Ori de câte ori se aducea în Parlament acuzatiuni 
nedrepte funcţionarilor, el le lua apărarea cu foată 
energia. La o cuvântare a deputatului Popovici răs
punde: 

« .•. când vorbifi în contra functionarilor şi le atri
buiti reaua credintă, fără a aduce cea mai mică 
probă, sunt dator să protestez şi să vă spun că aveti 
toată libertatea să mă atacaţi pe mine, ca ministru, 
care singur sunt răspunzător înaintea d-voastră de 
conducerea acestui 11/inister•. 

Iar la 15 Decemvrie 1892 spunea la Cameră: 
«Direcţiunea căilor ferate nu are alte atributiuni 

decât acelea ce i Le deleagă .Ministrul, şi nu se poate 
mişca decât cu învoirea şi sub confrolul Ministrului. 
Prin urmare eu singur sunt răspunzator pentru toate 
faptele sale şi primesc să fiu tras la răspundere de 
oricare dintre D-voastră»„. « Voi1.t dovedi că cu toate 
silinţele ce şi-au dat guvernele, şi cele liberale şi cele 
conservatoare, căci aci D-lor nu fa.c politică, pentru 
a îmbunătăti, a perfecţiona, înzestra acest instrument 
de transport, este încă mult de făcut. 

Pe nedrept se acuză aci funcţionarii căilor ferate, 
căci numai activităţii şi devotamentului lor datorim, 
că în starea în care ne găsim, să nu se dea loc la 
neniultumiri şi mai serioase şi gratie numai inteli
genţei lor putem, cu un instrument atât de mizerabil, 
produce rezultatele ce am, dobândit în exploatarea 
căilor ferate. 

Veti vedea, D-lor deputati, cţi personalul căilor 
ferate are dreptul la multuniirile d-voastră şi ale 
tuturor şi cd nu nierită a fi ataoati întru nimic în 
modul în care i-a atacat D-l Popovici. 

D-lor deputati, toată lumea cunoaşte că încă până 
la 1880 liniile construite de către concesionari erau 
rău construite, erau neterminate. Comisiile de control 
arătau că terasamentele erau incomplecte, că podurile 
erau fără fondatii şi neapărate în contra apelor mari, 
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calea era rău aşezată, balastată, neapă1'ată contra 
inundatiilor, că gările erau insuficiente. Nici un gu
vern însă nu a putut obţine dela actionari a com
plecta reteaua concedată lor. In fiecare an comerciul 
era jignit prin întreruperea liniilor la Preval, la 
Hanul Conachi, la Brateş, la balta Brăilei etc. Toate 
acestea se traduceau prin pierderi în.'femnate, prin 
cheltueli de sutimi de mii lei pentru restabilirea co
municatiilor, dar nici o îmbunătă(ire nu erea posi
bilă a se obtine dela actionari. In această stare s'a 
făcut răscumpărarea căilor ferate la 1880. Matt.rfolul 
mişcător lipsea deasemenea; nimeni dintre d-voastră 
nu a uitat desigur numm·oasele reclamaţiuni ce ră
sunau atunci în întreaga tară din acest fapt şi răul 
nu se putea îndrepta, căci acţionarii m1eau numărul 
de maşini şi de vagoane pe care, după actul de con
cesiune, erau obUgati să le aibă~. 

Cu altă ocaziune a spus următoarele, în această 
chestiune: 

«Cât pentru modul cum căile ferate sunt exploatate 
şi· administrate, recunoaşteţi peni'ru fala ţării cel 
putin, ceeace străinii ne recunosc. ln Congresul inter
naţional al drumurilor de fer, ţinut anul acesta la 
St. Petersburg, mai multe dispoziţiuni aplicate de noi 
în administraţiunea căilor ferate şi 'mai cu seamă în 
intocmirea tarifelor noastre au fost recunoscute ca 
cele mai nemerite şi adoptate de Congres, Congresul 
recunoscând că drumurile noastre de fer nu sunt 
intru nimic infe'rioare celor mai bine administrate 
din străinătate, pentru prima dată în anul acesta a 
făcut un loc de onoare în Consiliul de administrare 
al Congresului, reprezentantului nostru. (Aplauze). 

Câte învăţăminte frumoase nu se găsesc în aceste 
cuvântări patriotice! Ce tablou admirabil nu pot vedea 
aci aceia cari, şi azi, sunt plini de dorul de a se da 
din nou linii în concesiune, pentrucă ţara este în 
jenă financiară! Ce exemplu de sinceritate pot lua 
de aci politicianii, care fug de răspundere aruncând-o 
pe cei nevinovaţi! Ce dovadă palpabilă se dă de ne
cesitatea cunoaşterii în fond a chestiunilor în condu
cerea treburilor publice! Când erau în joc interesele . 
mari ale ţă.rii, Olănescu spunea cu toată francheţea 1' 

că nu face politică, şi nu se temea de a lăuda pe ad
versari. Când era cazul, nu se sfia de a acuza pe co-
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religionarii lui politi~i, c~rora nu se t~mea să le facă 
imputări de necorect1tudme. Astfel Olanes?u .era scan
dalizat de specula ce se făcea cu exproprierll~ pentru 
lucrările de utilitate publică. La 16 Decemvrie 1893 
a spus în Cameră următoarele: 

«Pe linia Piteşti-Curtea de .Argeş am întâmpinat 
şi alte dificultăţi, şi spun acest lucru fiindcă~ este 
singura localitate din ţară unde s'~ căutat sa. s~ 
speculeze Statul cu neruşinare. .Am {acut exproprieri 
în Dobrogea, în Dâmbo1Jiţa, în Bacău, în toate jude: 
ţele şi nicăeri nu am plătit mai mult de 300 pâna 
la 600 de lei de pogon. In Argeş însă, s'au unit, nu 
numai prietenii, dar şi prietenii şi adversarii, atât. 
dintr'un câmp cât şi din celălalt şi cu toţii s'au 
chibzuit să formeze un fel de sindicat de speculaţiune ... 
Vede(i că eu vă spun lucrurile franc. S'au făcut 
aceste sindicate ca să exploateze Statul, fără să bagp, 
de seamă că se exploatau pe dânşii, căci după lege 
e.rproprierile privesc pe judeţ, şi contribuabilii de 
acolo aveau să plătească; astfel că au ajuns, D-lor, 
să ceară 3500 de lP-i pogonul şi au fost juraţi cari 
au acordat acest preţ, aşa că pentru 8 pogoane s'au 
dat 26000 sau 28000 lei. Toate sumele care s'au 
dat, s' au dat prin juraţi„. Nu am plătit nici o sumă 
decât trecând prin toate formele prescrise de lege . 
.Am consultat Consiliul de advocaţi, şi ori de câte ori 
mi s'a spus că este motiv de casare, am făr.ut recurs, 
şi am avut norocul că s'a admis recursul şi s'a tri
mis chestiunea la alt judeţ, unde cei din Argeş au 
ai~ut decepţiuni. Onoare pentru acei juraţi! Juraţii 
din Argeş erau o adevărată Societate Gavaud, Mi
nard & C-nie. Atunci mi-am zis a nu împinge lucră
rile chiar dacă ar trebui să întâmpin un blam în 
Corpurile legiuitoare. In faţa unei demoralizări pu
blice de felul acesta, nu mai împing lucrările decât 
atunci când voiu putea ajunge să le efectuez cu pre
turi convenabile sau să schimb legea de expropriere. 
Sunt fericit că D-voastră aţi fost indignaţi de cele pe
trecute la A 1·geş şi mă măgulesc cu speranţa că atunci 
când vom ver.i în curând cu modificarea legii de 
expropriere, o veţi vota alături· cu noi pentru ca să 
punem capăt unui asemenea scandal» . . 

Câţi oameni ~olitici,. câţi Miniştri ar putea să ţină 
un asemenea hmbagm pentru apărarea intereselor 
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Statului contra propriilor 101~ :partizani! Asupra acestei 
chestiuni a mai revenit la Senat în Aprilie 1895, când 
i se cerea să facă linia Buzău-Pătârlagele şi când a 
spus următoarele: 

clnainte de a începe studiile care sunt hotărât să 
le fac, şi trebuia să le încep în primăvara anului 
acesta, am crezut, pentru ca Statul să nu mai fie 
expus la surprinderile extraordinare la care a fost 
expus ou exproprierile ce au avut loc în unele judeţe~ 
la o expoliaţiune ruşinoasă, am crezut, zic, că este 
bine, ca înainte de a începe orice linie din nou, mai 
cu seamă linii de acelea a căror menire este să facă 
serviciul local, care servesc, mai înainte de toate, in
teresele locale, este drept ca şi localnicii să facă un 
sacrificiu, şi atunci am zis: trebuie ca proprietarii, 
cel puţin din proprietarii cei mari, care cei dintâiu 
profită de această linie, să dea terenurile gratis. Am 
oprit dar studiile până voiu primi răspuns pozitiv 
dela toţi proprietarii, ca să ştiu pe unde am să în
drept studiile imediat. Am şi personal disponibil, am 
şi creditul necesar, însă eu cred că am făcut bine de 
a întreba mai întâiu pe proprietari, pentrucă a fo.'tt 
o ruşine până azi pentru ţară cele ce s' au petree11,t 
cu exproprierile din mai multe judeţe~. 

La o interpelare a lui Sefendache privitoare Ia na
vigaţiunea pe Dunăre, Olănescu spune între altele: 

«.1.lli-aduc aminte, Domnilor, că atunci când guvernul 
conservator dela 1890 a adus înaintea Senatului pro
iectul ile lege prin care cerea creditul de 1 milion 
pentru infiinţarea transporturilor de sare pe Dunăre 
şi care în realitate trebuia să fie începutul flotilei 
noastre de comerciu, s' a petrecu6 un fapt care am 
dori să-l vedem repetându-se ori de câteori o chestiune 
importantă pentru Jară este în discuţiune. Il voiu cita 
ş·i sper că D-l Sef endache nu va mai persista în con
vingerea sa că guvernul conse1·vator a procedat rău. 
In zina când trebuia să se discute acest proiect aci 
in Senat, D-l Ion Brătianu, care era bolnav, s' a sculat 
sa vina şi să voteze, acel proiect, şi întâlnind în ca
rnera de alături cu incinta, pe Directorul Regii lJ;fo-
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nopolurilor i-a zis: «m' am sculat într' adins ca să vin 
a vota acest proiect de lege şi-mi pare bine că te văd 
ca să te felicit, pentrucă cei ace noi bătrânii nu am 
putut face, i:oi tinerii a-ţi găsit adevărata cale şi 
a-ţi isbutit să faceti, şi D-t Brătianu a vota_t îm
preună cu majoritatea de atunci acea.:;td ~ege. Mi-adu.~ 
arninte cd chiar D-l Aurelian, cu ocazia desbaterii 
generale a acestui proiect a luat cuvântul şi a zis 
cd votează, pentrucd speră cd aceste prime vase care 
se înfiinţează vor servi de tenielie pentru înfiinţarea 
serviciului fluvial şi maritim al comerciului român. 
Prin urma1·e a fost deja atunci o părere unan·imă~ 
şi din partea maj01·1·taţii, ca şi din . partea minori
tăţii·, cd modul adoptat de guvern pentru a se aplica 
legea din 1887 era cel mai raţional, mai prudent~ 
mai în echilibru şi mai corespunzător cu m'i':floacele 
financiare ale ţarii. Alunel'. s' a 1;olat 1 milion cu care 
s'a cumpărat un remorcher şi 8 şlepuri.„„. La 1891 
guve1·nul a cerut alte 2 milioane cu care s' a cum
părat un remorcher şi 20 şlepuri. La 1892, cel mult 
acum peste 10 zile vom veni să cerem alt credit de 
3 milioane pentru ca sd cumpărăm 2 vapoare pentru, 
serviciul de voiajori fntre Galaţi şi Severin şi vice
versa şi un vapor pentru serviciul de voiajori între 
Galaţi şi Brăila, care trebuie sd meargă cu 15 km 
pe oră şi un remorcher mic pentru trecerea Gherda-
purilor şi 19 şlepuri:. Programul nosfru merge mai 
departe; avem de gând cd la 1895, când Podul peste 
Dunăre va fi terminat 1"1i când relaţiunile noastre 
internaţionale pe Jfare vor fi constituite, graţ1'e liniei 
Bucureşti-Feteşti- Cernavoda- Constanţa, să venim cu 
un nou credit înaintea D-voastră penlru a se înfi
inţa atun~i din nou serviciul maritim care va luc1·a 
concuramente cu liniile ferate. Atunci, Domnilor, lipsa 
de care vă vorbiarn · la 'Început cd există în reţeaua 
noastră de comunicaţiuni 'Va dispare şi serviciul de 
Navigaţiune pe Mare şi pe Dunăre, complectând 
căile noastre ferate, va trece la Ministerul Lucrărilor 

https://biblioteca-digitala.ro



449 

Publice şi administraţia sa se va organiza astfel cum 
este prevăzut în legea dela 1887. Şi terminând, Dom
nilor, declar D-lui Sef endaclie, că .Afinisterul conser
vator nu va perm1'te nici'.odatd şi nimănui ca Su-i•e
ranitatea ţării noastre ~ă fie ştirbita in ceva.; pentru 
aceasta D-sa poate să fie foarte lim'ştit». 

Se ştie că Navigaţiunea naţională s'a desvoltat în 
în urmă în conformitate cu acest program schiţat de 
Constantin Olănescu, serviciile de navigaţiune fluvială 
şi maritimă fiind trecute mai târziu la Ministerul Lu
crărilor Publice sub Direcţiunea generală a lui Anghel 
Saligny, unde au rămas până la înfiinţarea Ministe
rului de Comunicaţii. 

* * * 
O activitate frumoasă şi rodnică a avut-o Constantin 

Olănescu ca Ministru de Lucrări Publice. Dela 1867, 
de când fusese ministru Panait Daniei, acest depar
tament nu a mai avut în fruntea lui un specialist, un 
inginer, deşi acest minister se separase de al Agricul
turii şi Comerţului, în urma marei desvoltări a lucră
rilor publice şi a luării de către Stat în exploatare 
a căilor ferate. Ministerul de Lucrări Publice era con
siderat ca un loc de stagiu pentru noii miniştri, înainte 
de a li se încredinţa alte ministere cu mai multă vază 
în viaţa politică a ţării. Din această cauză titularii 
acestui minister nu stăteau decât puţin timp la acest 
departament. Iată ce spunea I. Lupulescu în şedinţa 
Camerii dela 14 Martie 1895: 

« .•. Ştiţi că de aproape 25 ani în capul acestui 
minister am avut numai persoane profane, ca sd zic 
_aşa de specialitatea noastră, adică doctori în medi
cină, profesori de agricultură, militari, avocaţi, ren
tieri şi alţii cărora nu le putem cere aşa ceva, adică 
organizarea .Jfinisterului Lucrărilo1· Publice, astfel 
cum el trebuieşte organizat, pentru a răspunde înaltei 
şi frumoasei sale meniri, astfel cum el trebuie pus 
fn poziţie de a -îmbrăţişa toate chestiunile cari cad 
în atribuţiunile sale». 

Nevoia de organizare a serviciilor tecnice publice 
a făcut pe Lascar Catar,qiu ca, în Ministerul de sub 
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preşedinţia Generalului Florescu, veuit la 21 Fevruarie. 
1891 să recomande la Departamentul Lucrărilor Pu
blic~ pe Constantin Olănescu, care era foarte pregătit 
pentru o asemenea demnita!e. El .. er~ ing!ne~, lu.~rase 
inginerie în ţară cu conces10nar11 ş1 cu mgmern ro
mâni, cunoştea lipsurile personalului, cunoştea mize
riile pe care le-a îndurat ţara de pe urma concesio
nărilor de căi ferate, de pe când era la controlul lor. 
El cunoştea influenţa nefastă a amestecului politicei 
în viaţa tecnică şi economică a ţării, cunoştea marile 
inconveniente pe care le avea instabilitatea inginerilor 
în funcţiunile publice dela Stat, judeţe şi comune; eJ 
cunoştea marile nevoi ale ţării pentru desvoltarea co
municaţiilor pe şosele, căi ferate principale şi secundare, 
căi de navigaţiune, etc. In fine el cunoştea Ministerul 
de Lucrări publice, deoarece fusese şef de divizie şi 
Secretar gc-neral al l\Iinisterului. Iată de altfel ce 
spunea I. Lupulescu, raportorul bugetului Ministerului 
Lucrărilor Publice, pe exerciţiul 1895, care cerea Mi
nistrului să vină cât mai r9pede cu o lege de orga
nizare a ministerului : 

«Toţi cunoaşteţi pe D-l Olănescu, care pe lângă 
studiile frumoase pe cm·e şi le-a f dcut la Par1"s cu 
multa distincţiune, apoi i'ntorcându-se în ţară a ocupat 
rând pc rând, poz1:ţiitnile următoare: Inginer şef la 
judeţ, inginer şef în Corpul technic, ocupându-se con
tinu Cll lucrări de specialitatea D-sale, inspector la 
căile ferate, secretar genei·al mai mult timp la Mi
nisterul Lucrârilor Publice şi chiar prefect de judeţ. 

Cum vedeţi dar, nu numai că D-sa era inginer, 
care cunoştea şantierul lucrărilor şi era familiar cu 
acele lucrâri, dar chiar avea multe cunoQtinţe de
administraţiune în ramura sa, şi mai cu seamă în 
acelea ale 1Jiinislerului Luc1·ă1·ilor Publice; prin ur
mare întruneşte toate condiţiunile pentru a fi un 
bun Ministrru de Lucră1·i Publice şi pus astfel în 
poziţie, mai mult ca oricare alt inginer, ce cunoaşte 
cUJn . trebuie organizat Ministerul său, şi la câte 
nevoi are să răspunzd într'un rnod complect şi satis 
făcător intere.selor ţd1·ii». 
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Aceste speranţe nu au fost înşelate. Constantin 
Oldnescu a fost cel mai bun Ministru de Lucrări Pu
blice. El a stat în fruntea acestui Dc>partament mai 
mult de patru ani, până la 4 Octom vrie 1895. Opera 
lui, ajutată de vremuri bune şi liniştite a fost cea 
mai fecundă la acel Minister, la care a stat mai mult 
decât oricare alt l\Iinistru de p<înă azi. Sub el s'a 
lucrat la şoselele importante Bucureşti-Alexandria, 
Tecuci-Bârlad, Târgul-Jiu-Frontieră, Lotru- C:îineni, 
Zimna-Prunişor, Crniova-Bechet, Pietroşiţa-Isvor, Ru
căr-Frontieră, Buzău-Păttlrlagele, Galaţi-Bftrlact, Bucu
reşti-Ileana-Viziru, Tulcea-Constanţa,' Tuleea- Isaceea
Ghecet, Fălciu-Huşi-Drânceni, Dorna-Broşteni şi altele 
de mai mică importanţă. El a pus principiul ca pc 
şoselele noi să se facă poduri dC'finitivo de piatrCt sau 
de metal, ca şi pe cele vechi pe măsură ce podurile 
de lemn deveneau impracticabilP. Astfel s'au făcut po
durile mari peste Argeş la Copăceni, Mihăileşti şi 
Crovu, peste Ialomiţa la Pucioasa, peste> .Tiu la Craiova, 
peste Olteţ la Balş şi la Vlăduleni, peste Prnhova la 
Dărmăneşti, peste Dâmboviţa la Hucăr, peste Pesceana 
la Drăgăşani, Peste Taslău şi Bărbat in judeţul Bacău, 
peste Siret la Bacău, peste Teleajen la Hanul Roşu, 
etc. Construcţiunea căilor ferate s'a urmat cu acti\'itatc 
şi s'au declarat de utilitate publică alte linii noi. Ca 
lucrări hidraulice menţionăm canalh:area Borcei până 
la Călăraşi, studii pe Siret şi Olt în vederea na vig a
ţi unii, kilometrajul Dunării, 11.J.crf1ri noi în Porturi, etc. 

In privinţa exploatării căilor ferate s'au luat o mul
ţime de măsuri de îmbunătăţiri, precum consolidarea li
niilor slabe, inundabile sau pe ter1rnuri mişcătoare, con
solidarea podurilor metalice, centralizarea staţiunilor, 
sporirea materialului rulant şi atelierelor, construirea 
unei gări centrale în Bucureşti, întrebuinţarea ţiţeiului 
ca combustibil la locomotive. In această privinţă a 
avut nemulţumiri,. deoarece petroliştii, neţinându-şi 
angajamentele de a furniza ţiţeiul necesar locomoti
velor transformate, a trebuit ea aceste locomotive să 
fie din nou aranjate pentru arderea cărbunilor. Inter
pelat în Cameră de Delavrancea că înlocueşte com
bustibilul naţional cu cărbuni străini dela Cardiff, 
Olătlescu răspunde: 

«Exploatatorii de petrol găsind interesele lor aiurea, 
încetară curând de a mai face faţă angajamentelor 
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lor luate prin contracte în toată regula. Ce trebuia 
dar să facem fn faţa acestui refuz f Să stăm cu 
braţele încrucişate, să admirăm noile foca re, şi să 
nu mai exploatăm căile ferate? Pentrucă aceşti 
domni, indu.~triaşi cum îi numiţi, ne refuzau com
bustibl'.lul naţional .'t... Puteam noi lăsa interesele 
mai mari ale ţării întregi, ale întregului cornerciu 
în su( erinţă, sau trebuia oare să ne lăsăm la capri
ciul a 1 O, 20, 100 chiar de indivizi, cari se zic mari 
industriaşi şi cari nu ştiu că în industrie cel dintâiu 
lucru este să ştii să-ţi respecţi angajamentele luate?». 

Cu ocaziunea discuţiunii bugetelor Căilor ferate, 
această administraţiune era necontenit atacată de 
deputaţi; deasemenea la interpelările făcute în privinţa 
acestei administraţiuni, Olănescu lua totdeauna apă
rarea funcţionarilof cu toată căldura. Astfel la o inter
pelare făcută la 27 l\Iai 1891 în Senat, la care între 
alte acuzatiuni aduse era şi aceia că un vagon cu un 
l\Iinistru fusese oprit într' o staţiune, Olănescu răspunde: 

«Afirm <~d nicăeri nu sunt mai puţine accidente 
de cale ferată, decât la noi şi că nicăeri pagu
bele ocazionale n' au fost mai neînsemnate decât 
la noi ... ln anul trecut nu am avut, în tot (',Ursul 
său, decât un singur caz de a.~emenea natură, decât 
moartea unui singur inipiegat ... Conductorul .:;ingur 
a fost culpabil, căci adormise fără să transmită ordinile 
ce primise. Din acest fapt se face o crimă Direcţiunii 
generale a căi'lor ferate, se declară că administraţia 
este rea, cd ficncţionarii sunt răi. Pentru Dumnezeu, 
nu a;~a. veţi încuraja 1•rcodafâ pe aceşti funcţfonari, 
ca'r1: pentru nişte mizerabile salarii sacrifică tot: timp, 
zel, actii•itate, inteli.qenţă, lucrului public ce le este 
fncredinţat. Şi d-voastrd Domnule Şendi:'ea care sunteţi 
unul din membrii însemnaţi ai acelui partid, ar 
trebui srl ridicaţi qlasul pentru a-i încuraja Ş'i sits
Jine ~n ingrata lor sarcină de funcţionari. Şeful parti
dului d-voastră a fost acela ca1·e cel dintâiu a voit 
să rupă cu acea tradiţ-ie d1'.n trecut, care admitea cd 
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noi românii suntem 1'.ncapabili de a ne administra 
singuri şi cd trebuie totdeauna şi pentru fot, să facem 
apel la străini. El a voit ca ţara .~ă aibâ încredere 
în inginerii sdi şi le-a încred1'.nţat adminisfraţ1'a dru
murilor de fer şi executarea însemnatelor lucrdri de 
artă ce de câţiva ani se fnal_ţd pe suprafaţa ţar1'.1'. 
noastre. Inginerii români au h1trat atunci cu foata 
inima şi cu toatd inteligenţa i'n aceasta Cl'â nouri 
ce li se deschidea şi focrdrilc lor dol't'dcsc azi, pentru 
oricine voieşte a-i judeca f drd pârt1'.11irt', cd ei au 
fost demni de încrederea ţarii, câ cel ce a prm•ocat 
această mişcare nu s' a înşelat in aflcptările sale, iar 
strâini·i se descoperă azi innaintea acestor lucrd1:i, 
salutând în ele inteligenţa şi capacitatea 1:nginerilor 
români» ... 

«Trebuie sd fac o solemnă declm·aţie aici, cd dacă 
noi românii suntem dispuşi graţie caraf'lerului'. nosfru 
impresionabil, să aruncâm imediat asupra autorităţilor 
defectele care se găsesc la orice administraţie de o 
mai mare însemnătate, cel puţin sfrăinii ne dau 
dreptate, căci sunt unanimi să recunoască că adm1'.
nistraţia cailor ferate române este una (li:n cele mai 
bune administraţiuni din Europa:>. 

Printre alte măsuri lua te de Olănescu ca Ministru 
de Lucrări Publice, mai menţionăm introducerea unui 
architect în Consiliul tecnic superior, darea de pietriş 
din partea Statului şoselelor judeţene, dacă prefectu
rile făceau şosele noi cu terasamentele complecte; 
publicarea Analelor Ministerului Lucrărilor Publice, etc. 

In afară Lle opera administrativă, Constantin Olă
nescu s'a distins ca Ministru şi în opera legislativă, şi ' 
este păcat că timpul nu i-a permis să-şi desăvâr
şească această operă. Legea cea mai importantă pre
gătită de dânsul, prezentată Parlamentului şi înfăp
tuită, este Legea Corpului te<mic. Urmând a spune 
ceva mai mult despre această lege, am găsit mai ne
merit a o trata într'un articol special din acest Buletin. 

O altă lege, de mare însemnătate pentru economia 
generală a ţării, este Legea Căilor ferate de interes 
local, al c1.rui titlu primitiv din proiectul de lege era : 
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Legea pentru construcţia ş__i exploa~area liniilor (er_ate 
pr1'.n iniţiativa particulara. Acest titlu a fost mod1fwat 
în urma temerilor exprimate în Cameră că legea, dând 
mari aYantagii concesionarilor, căile noastre ferate 
vor intra în mâinile străinilor. Reproducem mai de
parte expunerea de motive făcută de Olănescu la 
această lege. Ea s'a votat de Cameră la 10 Februare 
1895 cu 71 yoturi contra 24 şi de Senat la 1 Martie 
1895 cu 45 voturi contra 10. Legea s'a promulgat cu 
I naltul Decret Regal No. 1771 din 10 Aprilie 1895. Ea 
a aYut de efect construirea de numeroase linii fores
tiere şi industriale şi liniile secundare Buzău-N ehoiaşi, 
1\Iărăşeşti-Panciu şi Ploeşti-Vălenii de Munte, în afară 
de altele începute de judeţe şi continuate şi terminate 
de Stat. 

Legi de mai mică importanţă făcute de Olărtescu, 
sunt relative la suprimarea taxelor de trecere pe 
poduri (brudinelor) la şoselel8 naţionale, o lege de 
expropriere a terenurilor inalienabile ale ţăranilor, 
introducerea în legea pensiilor a inginerilor dela ser
viciile de construcţiune, plătiţi din creditu extraordi
nare, etc. C. Olănescu mai elaborase un proiect. de 
lege a drumurilor, un proiect asupra regimului apelor, 
şi un proiect de reorganizare a Ministerului de Lucrări 
Publice. Acest proiect de lege era depus la Senat, dar 
nu a stăruit să fie votat din cauză că aplicarea lui 
cerea o sporire a Bugetului l\linisterului Lucrărilor 
Publice, care nu se putea obţine în starea în care se 
găseau finanţele Statului. In această privinţă iată ce a 
spus la 15 Martie 1895 la Cameră, cu ocaziunea discu
ţiunii Bugetului l\linisterului: 

«.Jlinisterul de Lucrări Publice este format astăzi 
de pieces et de morreaux, curn s~ zice, din care cauzd 
nevoia unei legi de organizare, menită a pune coeziune 
între aceste ;,eri•iC'ii şi a le da o unitate de vederi, 
este foarte simţită. Eu însumi, cliiar dela venirea 
mea în capul acestui departament am vdzut cât de 
indisp-ensabilă este o asemenea lege şi dupd ce am 
studiat şi am cunoscut bine toate serviciile, am şi depus 
la Senat un proiect de lege menit a umple acest gol. 
Raportul asupra legii este depus şi dânsul la ordinea 
zilei la Senat, încd dela finele sesiunii anului trecut. 
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Legea de organizare este în strânsă legătură cu 
legea drumurilor, care ş·i dânsa se află pe biurout 
acestei onorate Adunăn'. Şi cca dintâiu nu poate fi 
votată până ce a doua nu 'lJa lua fiinţă de lege, 
căci după cum aceasta va f1'. modif1'.catd, se1-viciul de 
poduri şi şosele va trebui sd fie regulat şi prin ur
mm·e şi legea de 1·eorganizarc modificată, căci dânsa 
prevede organizarea Servidului de poduri şi şosele 
după dispoziţiunile legii drumurilor. 

Dar, Domnilor, şi una şi alta din 'aceste legi atrag 
d1tpă dân,ţele cheltueli însemnate, fie cn or,qan·izarca 
de servicii, fie cu înfiinţarea de personal; legea dru
murilor astfel cum este propu.r;ă atrage r.hiar 1tn sa
crificiu mai mare pentru contribuabili, decât cel pe 
care îl fac astăzi. Faţă cu. criza care a bântuit /ara 
în anul acesta, am crezut că nu este bine a stă

rui ca Corpurile Legiuitoare să ·voteze cli1'.ar în 
anitl acesta, aceste legi; le-am amânat pentru 
anul viitor, când spadm că ne ·vom găsi în condi
ţiuni economice şi financiare mai favorabile, căci, 
Domnilo-, lipsa acestei legi de reor,qanizare poate da 
loc la. unele neînţelegeri între di( eritele servicii, şi 
din cauza unei lipse de un1'.tăţi de vedere, şeful De
partameutului să fie silit a ·interveni mai des între 
dânse?e prin deciziuni speciale sau în mod mai di
rect,· nu poate însă în nimic paraliza lucrările, nici 
a le lovi de inactivitate. Nervul lucrărilor publice 
este banul: el singur poate aduce activitatea în lucrările 
publice, sau a le paraliza complect dacă dânsul Jipseşte». 

* * • 
C. Olănescu a stat la Ministe:rul Lucrărilor Publice 

până la 4 Octombrie 1895, în guvernele prezidate de 
Generalul 1. Florescu şi L. Catargiu, până la venirea 
guvernului liberal de sub preşedinţia lui D. Sturdza. 

La velilirea guvernului conservator în 1899, în se
siunea extraordinară din Iunie al acelui an, Constantin 
Olănescu a fost ales Preşedinte ai Camerii. Aceiaşi 
distincţiune i s'a acordat de partidul conservator şi 
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la începerea sesiunii ordinare dela 15 N oembrie 1899, 
când a pronunţat un discurs pe care îl reproducem 
mai departe spre a se vedea ideile de care era animat 
ca Preşedinte al Adunării Deputaţilor. Această dem
nitate a ocupat-o până în 14 Iulie 1900 când a fost 
numit Ministru de Interne, unde a stat până la schim
barea guvernului conservatot· în 14 Februarie 1901. 
In acest timp a fost şi Ministru adinterim la Lucrări 
publice în lipsa titularului. In 1911 Petre Carp fiind 
însărcinat cu formarea Ministerului, 8t:lruie de C. Olă· 
nescu ca să primească Ministerul de interne, dar acesta 
refuză. Camera î1 alege Preşedinte la 8 Martie al acelui 
an, demnitate pe care a· ocupat-o până la deschiderea 
sesiunii ordinare din 1912. 
După răsboiu, partidul conservator desmembrân

du-se, Olănescu care nu era omul transacţiunilor, s'a 
retras din viaţa politică, şi a dat concursul său la în
fiinţarea şi conducerea de instituţiuni economice şi 
financiare în sfera cărora era foarte căutat şi foarte 
apreciat. Astfel a fost membru, vicepreşedinte, preşe
dinte şi administrator delegat în o mulţime de socie
tăţi, printre care enumărăm Banca de Scont, Banca 
Marmorosch, Blank & C-nie, Societatea «Drajna», So
cietatea «Petroşani», Societatea petroliferă «Aquila 
Franco-Română», Prima societate de navigaţiune ma
ritimă «România>, Societatea cGenerala» de asigurări, 
Prima fabrică de vagoane şi motoare «Astra»,· etc. 

Pentru serviciile mari aduse ţăriI, C. Olănescu a fost 
decorat cu cele mai înalte Ordine naţionale şi anume: 

Marea Cruce a Coroanei României. 
fl'I rirea Cruce a Stelei României. 
ftlare Ofiţer al ordinului Carol I. 

* ~ * 
Pentru Societatea Politecnică, Constantin Olănescu 

va rămâne pentru totdeauna unul din elementele ei 
constructive şi susţinătoare din cele mai de seamă. 
Pe dânsul îl găsim ca membru fondator şi membru 
în I?r!m1:1.l Com~tet al Societăţi! de Ingineri şi Archi
tecţ1 mfnnţată m anul 1876, m care a stat până la 
înfiinţarea Societăţii Politecnice. Luând parte la inau
gurarea liniei ferate Buzău-Mărăşeşti la 18/30 Octomvrie 
1881, Constantin Olănescu, semnează procesul-verbal 
de constituire a unei noi Societăţi de ingineri şi ar
chitecţi, şi este ales membru în Comitetul provizoriu. 
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Societatea s'a constituit după Adunarea generală din 
6 şi 7 Decemvrie 1881 la Bucureşti, sub denumirea de 
Societatea Politecnică, iar Constantin Olănescu a 
fost ales Vice-Preşedinte. El a făcut parte din Comi
siunea pentru elaborarea Statutelor şi Regulamentului 
Societăţii, fiind raportorul Comisiunii. Primul mobilier 
al Societăţii a fost oferit de dânsul. 

Societatea a mers foarte greu în primii săi ani; 
Con.(ţtantin Olănescu a fost însă unul ctintre cei mai 
aprigi susţinători ai ei. In anul 1895 i se încredinţează 
Preşedinţia Societăţii, când mută Societatea într'un local 
mai central; începe publicarea lJuleti'nului Societăf ii 
Politecnicei; sub preşedinţia lui s'au ţinut conferinţe, s'au 
făcut întruniri săptămânale. El a scris mai multe articole 
şi note in Buletin şi a îndemnat cu toată stăruinţa 
şi pe alţii să facă conferinţe şi să scrie. Ca Ministru 
de LucrC1ri Publice a stăruit de s'a Yotat legea prin 
care Societatea Politecnică a fost recunoscută ca per
soană morală şi juridică, a prezidat banchetul Socie
tăţii din 18!:J~. a trimis Societăţii proiectul său de leg<' 
pentru reorganizarea Corpului technic pentru ca Ingi
nerii să-şi exprime dezideratele lor, şi a făcut legea 
de pensiu~i pentru inginerii din serviciile de construc
ţiuni. Pe când era :Ministru de Interne, după cererea 
Societăţii a dat ordine Comunelor să nu mai angajeze 
ingineri străini pentru lucrările lor, cât timp se găsesc 
ingineri de specialitate Români. La moartea fratelui 
său Gr. Olănescu, a dăruit Societăţii Politecnice din 
biblioteca acestuia 1496 volume legate şi 900 broşuri. 

La Serbarea jubileului de 25 ani a Societăţii' a trimis 
o scrisoare entusiastă pe care o reproducem în acest 
număr al Buletinului. 

Ultimul serviciu mare pe care l'a adus Societăţii a 
fost în calitatea sa de Preşedinte al Comitetului special 
pentru construcţiunea localului Societăţii, unde a func
ţionat neîntrerupt până la moartea sa, cu începere 
din 1914. Prin tactul său, prin marea autoritate de 
care se bucura printre membrii Societăţii, şi prin do
rinţa vie de a trăi să vază terminat Palatul Socie
tăţii, Constantin Olănescu a reuşit să împace diferitele 
tendinţe, să înlăture unele păreri, să stingă unele 
nemulţumiri, şi să se poată ajunge astfel mai repede 
la realizarea vechiului ideal al Societ::lţii Politecnice: 
Casa saproprie. La inaugurarea Localului, la 11 Martie 
anul acesta, boala nu i-a permis să vină să ţină cu-
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vântarea sa ca preşedinte al Comitetului de construc
ţiune; a trimis însă d-lui N. Zo.nne discursul său, care 
a fost citit cu acea ocaziune, şi pe care il reproducem 
mai în urmă. 
După cum se vede, Constantin Olănescu a servit 

Societatea Politecnică de la înfiinţarea ei până la 
moartea lui, Comitetul localului nefiind încă desfiinţat. 
Se afirmă că nici în testamentul său Societatea Poli
tecnică nu este uitată. Societatea recunoscătoare pentru 
aceste servicii i-a aşezat Medalionul său în sala de 
studii a Societăţii şi a decis, prin Comitetul său, ca 
opera lui Constantin Olănescu să fie arătată în acest 
Buletin, care urmează morţii lui; iar Comitetul de re
dacţiune al acestei reviste, având în vedere că Olă
nescu estP întemeietorul Buletinului, a decis ca întregul 
număr să fie închinat memoriei lui. 

* * * 
După cum am arătat încă dela început, Constantin 

Olănescu a închis ochii pentru vecie, în noaptea de 
14 l\Iai la ora 1, după o suferinţă de mai multe luni. 
Inmormântarea rămăşiţelor lui pământeşti s'a făcut 
în ziua de 16 Mai, după un serviciu religios la locu
inţa lui din Bulevardul Dacia, în Bucureşti. Erau 
prezenţi la acest serviciu D-l· Vi11tilă Brătianu, Prim 
Ministru, D-nii l\Iiniştrii I. G. Duca, C. Dimitriu, I. 
Nistor, St. Popescu, C . .Argetoianu, Preşedintele Ca
merii, Preşedintele Senatului, mai mulţi foşti miniştri, 
generali, un grup de ofiţeri dela Aero-Clubul român 
şi un mare număr de ingineri care au urmat carul 
mortuar până la Cimitirul. Belu. Printre aceştia men
ţionăm pe D-nii N. P. Ştefănescu, Preşedintele Socie
tăţii Politecnice, E. llficlcscu, Al. Cottescu, E. Radu, 
Pandele Iliescu, St. Antoniu, C. Bălteanu, Z. Cristo
dorescu, N. V. Teodorescu, C. Mereuţă, St. Pretorian, 
C. Buşilă, I. Buşilă, V. Bruckner, A. Chiricuţă, V. 
Roşu, M. Sali.qny, T. Atanasescu, S. Ghica, M. Cioc, 
I. Dumitrescu, C. Răileanu, Poeraru Jatan, I. Beleş. 
După dorinţa expresă a defunctului, nu s'a primit 

de familie nici o coroană, afară de a Majestăţii Sale 
Regina Maria şi un buchet din partea iubitei sale 
soţii, simbolizindu-se astfel, şi pe traiectul la locaşul 
de veci, ca şi pe calea vieţii, dragostea lui pentru 
Patrie şi pentru familie. Tot după dorinţa exprimată 
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de defunct în viaţă, nu s'a ţinut nici o cuvântare cu 
ocaziunea înmormântării lui. 
Modestă şi plină de fapte frumoase i-a fost viaţa; 

liniştită şi impunătoare i-a fost înmormântarea, veş
nică îi va fi memoria în lumea tecnică română! 

I. IONESCU 

Legea Corpului technic 

Opera de căpetenie a lui C. I'. Oltlnf's~u a fost Lrgra 
Corpului tecnfr. Corpul technic al Statului era organizat 
pe baza unui Regulament din 1862, care nn mai cores
pundea nevoilor tecnice ale ţării, căci de unele pe atunci, 
acel Corp se ocupa de construcţia şi întreţinerea cftton·a 
şosele şi poduri. el luase în conducerea sa construcţiunea 
şi exploatarea căilor ferate, construcţiuni de porturi pe 
Dunăre şi la Marea Neagră, exploatarea de mine şi indus
trii ale Statului, lucrările tecnice ale judeţelor, lucrările 
ei1ilitare ale comunelor, etc. Pe de altă. parte, sistemul 
ce se practica pe atunci de a se lăsa soarta inginerilor 
la discreţia Miniştrilor, Prefecţilor şi Primarilor, de a-i 
numi. muta şi revoca după voie, şi după necesităţi de ordin 
politic, nu mai putea dăinui, pentru că nu se mai putea 
recruta şi menţine în cadre personal capabil şi devotat, 
serviciului. Prin serviciile pe care le-a îndeplinit la Stat, 
C. P. Olifnes"U cunoştea toate neajunsurile de care suferea 
Corpul tecnic şi şi-a propus ca prin o leg-e să se organizeze 
acel corp, să se dea stabilitate inginerilor în funcţiunile 
publice, şi să li se amelioreze starea materială, prin salarii 
mai potrivite timpului lor perdut cu studiile şi muncii 
depuse pentru a-şi putea dobândi cunoştinţe technice solide. 
Predecesorii săi au încercat să or,g-anizeze Serviciile technice 
ale Statului însă nu au putut reuşi în scurtul timp în care 
au trecut pela Ministerul Lucrărilor Publice. 

Legea Corpului technic a fost anunţată astfel prin Me
sagiul Regal, citit de Regele Carol I la deschiderea Cor
purilor Legiuitoare din 15 Noemvrie 1891: 

„lJesvoltarea ce lucrările publice au luat în timpii din 
u:rmă cere o nouă organixare a Ministerulw: Lucrărilor 
Publice şi a Corpului technic pe bllxe mai largi". 

Legea a căTei expunere de motive o reproducem în 
întregime mai la urmă, a fost adusă în desbaterea Camerii 
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